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SINDIKALNA KONFERENCA PODJETJA:

Politična dejavnost v skladu z druž
benimi in gospodarskimi spremembami

Nekaj dni pred prvomajskimi 
prazniki je bila savska sindikalna 
konferenca. V nadaljevanju vam 
dajemo skrajšano informacijo o 
dejavnosti sindikata v preteklem 
obdobju in informacijo o reorga
nizaciji.

Medtem ko v tej informaciji ob
javljamo sklepe z vseh treh obč
nih zborov osnovnih organizacij 
sindikata, bomo v eni naslednjih 
številk objavili rezime dogovorov 
na konferenci podjetja.

Do sklica te sindikalne konferen
ce podjetja je v »SAVI« obstojala 
in delovala enotna osnovna orga
nizacija sindikata, ki je štela ne
kaj nad 3000 članov. V zadnjih 
dveh letih, t. j. od zadnjega Občne
ga zbora, ki je bil v februarju 
1971, do danes so se člani in pred
vsem organi sindikalne organiza
cije trudili, da so razvijali in 
usmerjali politično dejavnost v 
skladu s pomembnimi sprememba
mi, ki so in še nastajajo v druž
benem in gospodarskem življenju 
naše socialistične skupnosti in v 
samoupravnih odnosih znotraj na
šega podjetja še posebej.

Poročilo navaja predvsem nekaj 
statističnih podatkov o delu sindi- 
ikata, njegovih organov in vsega 
članstva, ter nekaj najvažnejših 
političnih odločitev, ki so jih le-ti 
sprejeli in po njih uravnavali svo
je akcije. Seveda pa nikakršno po
ročilo ne more v celoti zajeti ob
sega celotnega dela ter vseh pri
zadevanj sindikalnih organov od 
poverjenikov, prek odborov, do 
konference in občnih zborov, ki 
naj bi dali popolni odgovor o nji

hovi učinkovitosti in družbeni an
gažiranosti za koristi vsega sindi
kalnega članstva.

V določenem, predvsem v zad
njem obdobju, pa je družbeno 
politično delo sindikata tudi pre
cej olajšano, odkai se je pri nje
govem delu aktivno angažiralo 
večje število komunistov in odkar 
se najvažnejše politične akcije 
koordinirajo, načrtujejo in izvaja
jo v dogovoru z organizacijo ZK 
in drugimi družbeno-potitičnimi 
organizacij ami.

V obdobju 1971—1973 sta bili dve 
sindikalni konferenci, pet sej sin
dikalnega odbora podjetja in 24 
sej izvršnega odbora sindikata. 
Razpravljali so praktično o vseh 
najpomembnejših predlogih ali 
zadevah, pomembnih za vse člane 
delovne skupnosti in ki urejajo 
odnose od reda in discipline, na
grajevanja, družbenega standarda, 
gospodarjenja do precejšnjega šte
vila uspešnih političnih akcij. Pri
znati je treba, da je v tem dve
letnem obdobju sindikat veliko 
pozornost namenjal tudi športu in 
rekreaciji — seveda preko svojih 
komisij. — Pri tem naj še posebej 
pohvalim, tako kot so jo pohvalili 
na sindikalni konferenci, komisijo 
za samopomoč in njenega predsed
nika Staneta Rotarja.

Na sindikalni konferenci so po
leg omenjenega razpravljali tudi 
o gospodarskih uspehih podjetja, 
o proizvodnji, delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov, o razvoju sa
moupravljanja. Sindikat je skupaj 
z drugimi družbenopolitičnimi or
ganizacijami občutno prispeval k

oblikovanju osnutkov samouprav
nih predpisov in sploh k uveljav
ljanju ustavnih dopolnil. Ker smo 
o vseh teh stvareh v našem gla
silu že obširno pisali, prav gotovo 
ne bi bilo za vas zanimivo, da to 
ponavljamo, kogar pa podrobnosti 
zanimajo, naj stopi do svojega sin
dikalnega predstavnika oz. pover
jenika, ki mu bo dal vse razpolož
ljive materiale, katere je dobil za 
sindikalno konferenco.

O reorganizaciji sindikata in o 
ustanovitvi osnovnih organizacij 
po TOZD je prisotne informiral 
novo izvoljeni predsednik izvršne
ga odbora konference Mile Milivo- 
jevič.

POROČILO O USTANOVITVI 
IN SKLEPIH OSNOVNIH 
ORGANIZACIJ SINDIKATA 
TOZD TER NEKATERE 
NALOGE ORGANIZACIJE 
SINDIKATA V SAVI
Pri obravnavanju položaja in 

vloge sindikata v našem podjetju 
izhajam iz ustavnega dopolnila o 
sindikatih, ki temelji na idejnopo
litičnem izhodišču, da so sindikati 
kot najbolj množična družbenopo
litična organizacija delavcev se
stavni del samoupravljanja in po
litičnega sistema. Ko pravimo, da 
so sindikati sestavni del politične
ga sistema, izhajamo iz tega, da 
so kot najširša organizacija delav
cev predvsem naš instrument pri 
spreminjanju obstoječih družbeno
ekonomskih in političnih odnosov, 
ne pa sredstvo za varovanje ne- 
gibnosti obstoječega političnega si-

Spremembe gospodarskega načrta
Zbrane pripombe delovnih sku

pin in odgovore finančno računo
vodske službe je obravnaval delav
ski svet podjetij. Razprava je bila 
zelo obširna, zato informacijo o 
tem dajem na koncu tega zapisa.

DODATNO POJASNILO FRS 
K GOSPODARSKEMU NAČRTU 
IN POGOJEM POSLOVANJA 
V LETU 1973:
Trenutek, v katerem sprejema

mo smernice in ukrepe za ublaži
tev negativnih posledic devalvacije, 
sodi v čas, ko doživlja naše go
spodarstvo doslej naj večjo pre
obrazbo, ker se morajo delno spre
meniti tudi medsebojni gospodar
ski odnosi. Gospodarska nestabil
nost ter splošna nelikvidnost sta 
povzročali take motnje v gospo
darstvu, da je bilo treba nujno 
sprejeti administrativne ukrepe 
ter z njimi pozitivno usmerjati go
spodarske tokove.

Smernice, ki smo jih sprejeli z 
gospodarskim načrtom za leto 
1973, niso popolnoma skladne s 
splošnimi gospodarskimi ukrepi, 
ki so bili sprejeti v začetku tega 
leta. Poslovni učinki, predvideni v 
gospodarskem načrtu, tudi niso 
več realni, kajti v tem letu so se 
pogoji poslovanja povsem spre
menili. Pri tem pa moramo po
udariti, da naše podjetje v tem 
letu predvideva doslej najvišje 
naložbe v osnovna sredstva ter v 
stanovanjsko izgradnjo. Skupno 
izkoriščanje vseh možnosti finanč
nih virov, znašajo 80 mio din, od
plačila kreditov ter neplačane in
vesticije za preteklo leto znašajo 
12 mio din, za stanovanjsko iz

gradnjo pa izločamo 22 mio din. 
Z investicijskim planom predvide
vamo, da bomo 13,6 mio din pla
čil za investicije prenesli v leto 
1974, to pa pomeni, da bomo v 
tem letu 100 mio din lastnih sred
stev angažirali za dolgoročne na
ložbe — 8,3 mio din povprečno na 
mesec. Investicijski načrti, po ka
terih angažiramo tako visoka last
na sredstva v tem letu, so izredno 
pomembni za nadaljni razvoj na
šega podjetja. Zavedati pa se mo
ramo, da bo realizacija le-teh ter
jala izredne napore pri vzdrževa
nju likvidnosti. Ocenjujemo nam
reč, da v tem letu še ne moremo 
pričakovati bistveno boljše sploš
ne likvidnosti, zato bomo morali 
v tem največjo pozornost posveča
ti finančni politiki. Osrednje nalo
ge bodo torej vzdrževanje čim niž
jih zalog, intenzivna izterjava ter 
izkoriščanje vseh možnostih fi
nančnih virov.

V tem letu pričakujemo, da bo 
sprejeta še vrsta ukrepov za stabi
lizacijo gospodarstva, ti pa bodo 
neposredno vplivali na naše po
slovne možnosti. Iz tega izhaja 
ugotovitev, da bomo morali pri 
operativnem planiranju slediti tem 
ukrepom in upoštevati nastale po
goje oz. našo poslovno politiko ne
nehno prilagajati splošnim gospo
darskim pogojem. Dopolnjen go
spodarski načrt za to leto torej 
nakazuje smernice poslovanja, z 
mesečnimi operativnimi plani pa 
moramo zajeti tudi vse druge 
možnosti, ki jih bomo ugotovili 
med poslovanjem in katerih rezul
tati' lahko vplivajo na boljši po
slovni uspeh.

1. SPREMEMBE 
IN DOPOLNITVE 
GOSPODARSKEGA NAČRTA 
ZA LETO 1973
I. TAP: brez pripomb.

II. TTI:
1. Pripomba: Zakaj je tako po

večanje nadur v KS, SIS in FRS5 
Odgovor:
a) Vsi oddelki KS so se držali 

sklepa, da je potrebno skrčiti nad
ure na polovico. Nemogoče pa je 
to za delavsko restavracijo in za
varovanje podjetja (razen za ku
rirska dela, telef., in razmnoževa
nje). V delavski restavraciji mora 
delo potekati takrat, kadar poteka 
proizvodnja ali vzdrževanje v nad
urah. Vratarsko gasilska služba 
in varstveni nadzor pa morajo po
tekati neprestano.

b) V prvih mesecih letošnjega 
leta je SIS poleg rednih nalog mo
ral v okviru reorganizacije sistema 
obračuna (po mejnih stroških) v 
zelo kratkem roku spremeniti si
stem in obdelavo osebnih dohod
kov. Da je omenjena služba lahko 
izdelala v celoti potreben delovni 
program na področju OD, s če
mer je bilo tudi zagotovljeno iz
plačilo OD do roka, je team, se
stavljen iz dveh programerjev in 
dveh organizatorjev, praktično de
lal noč in dan. SIS je s tem že v 
mesecu marcu v celoti porabila 
svojo korigirano letno kvoto nad
ur. Ker čaka omenjeno službo še 
vnaprej preobsežen obseg dela pri 
razpoložljivem fondu rednih ur, je 
služba zahtevala od gospodarske
ga odbora OSS, da ji dodatno odo
bri za leto 1973 še i.200 nadur.

(Nadaljevanje na 5. strani)

Sindikalna konferenca podjetja Je bila dobro pripravljena

stema in nespremenljivosti obsto
ječih družbenih odnosov. Dopolni
lo XXXI. k ustavi SR Slovenije 
določa najpomembnejše interese 
in pravice, ki jih delavci uveljav
ljajo s pomočjo sindikata. To so:

1. Pridobivanje dohodka na te
melju dela, upravljanja s sredstvi 
družbene reprodukcije in odloča
nje o dohodku, ki ga kot del druž
benega dohodka ustvarjajo.

2. Izboljšanje delovnih in živ
ljenjskih pogojev z razvijanjem 
samoupravljanja in sodobne orga
nizacije dela ter s stalnim izpopol
njevanjem svojega strokovnega in 
splošno družbenega znanja.

3. Zavzemanje za uresničevanje 
pravic delavcev in zaščite njihovih 
pravic z organiziranjem ustrezne 
oblike pomoči in s predlaganjem 
družbenih ukrepov za zaščito sa
moupravljanja in za varstvo pra
vic delavcev in delovnih skupnosti.

4. Oblikovanje družbenih meril 
za zagotavljanje svoje socialne 
varnosti na temelju vzajemnosti in 
solidarnosti s spodbujanjem samo
upravnega sporazumevanja in 
družbenega dogovarjanja in z ak
tivnim sodelovanjem pri nastaja
nju takih sporazumov in dogovo
rov in pri njihovem uresničevanju.

5. Zavzemanje odgovornosti za 
demokratični kandidacijski posto
pek s sodelovanjem pri izbiri kan
didatov za organe upravljanja v 
delovnih organizacijah in interes
nih skupnostih in delegatov za 
družbenopolitične skupnosti.

6. Pravico zahtevati izdajo zako
nov in drugih aktov, zastavljati

vprašanja samoupravnim, pred
stavniškim in upravnim organom, 
pravica do obveščenosti o vseh 
vprašanjih, pomembnih za položaj 
delavca s strani teh organov in 
pravica postavljati predlogo ome
njenim organom o takih vpraša
njih, katere morajo ti organi ob
ravnavati.

Dopolnilo o sindikatih jasno do
loča, da te pravice uveljavljamo 
organizirano v okviru naše organi
zacije, ne da bi bila s tem priza
deta pravica odločanja samouprav
nih organov. Tu gre posebno po
udariti, da to niso pravice, ki gre
do sindikalnim forumom, marveč 
delavcem, članom sindikata v vsa
kem organizacijskem delu podjet
ja. To pomeni, da jih uveljavlja 
vsako sindikalno vodstvo, od sku
pine, poverjenika in IO do občne
ga zbora, s čimer se odpravlja pre
težno forumsko delo. Da bi odpra
vili omenjeno pomanjkljivost smo 
izvedli reorganizacijo sindikata. 
Na ustanovnih občnih zborih v 
TOZD — TAF, TTI in OSS smo 
ustanovili tri osnovne organizacije 
sindikata. Vsaka ima svoj IO, kar 
predstavlja skupaj 37 članov. Po
leg tega je še 110 poverjenikov in 
6 komisij s po 3 člani. Vsi organi 
so delegatsko sestavljeni.

Udeležba na občnih zborih je bi
la naslednja:

— TAP — 65 “/o 
— TTI — 75 °/o 
— OSS — 80 o/o
Pravila OSS so bila soglasno 

sprejeta na vseh treh občnih zbo-
(Nadaljevanje na 3. strani)

Delovno predsedstvo sindikalne konference



Poročilo o varstvo pri delo za leto 1972
Delo na področju varstva pri delu se je v letu 1972 urejevalo 
v skladu z obstoječimi predpisi o varstvu pri delu, s progra
mom, katerega je sprejel in potrdil delavski svet podjetja 
ter v skladu z reorganizacijo podjetja, ki je bila izvedena 
v letu 1972. Delo oddelka za tehnično in zdravstveno varstvo 
se je pri reorganizaciji zmanjšalo za področje požarnega var
stva, povečalo pa se je za vso dejavnost zdravstvenega var
stva (preventivni pregledi, prva pomoč, zobozdravstvo in gine
kologija). Njegovo delo je spremljal odbor za varstvo pri delu, 
dvakrat pa je poročilo obravnaval tudi delavski svet podjetja. 
V kompleks varstva pri delu, ki jih urejuje oddelek za teh
nično in zdravstveno varstvo, spadajo naslednja področja:

Tehnično varstvo
— V to področje spadajo pregle

di načrtov strojev, naprav in 
zgradb, ki jih moramo opravljati 
na podlagi zveznih in republiških 
predpisov. To so pregledi etažnih 
stiskalnic, transportnih trakov, 
VEDA, mostnih in tovornih dvigal, 
načrtov zgradb, in strojev itd. Te 
preglede nam opravlja republiški 
zavod za varstvo pri delu, Ljublja
na, ki tudi izda potrebne certifi
kate in strokovne ocene za stroje 
ter zgradbe.

— Tudi interna komisija za teh
nično varstveni pregled strojev je 
v preteklem letu pregledala 60 pre
stavljenih ali na novo montiranih 
strojev, za katere smo izdali 27 
obratovalnih dovoljenj. Za ostale 
stroje dovoljenj nismo izdali, ker 
niso bile odpravljene ugotovljene 
napake, vendar smo v letošnjem 
letu že izdali skoraj vsa dovolje
nja.

— Neurejeni problemi tehnične
ga varstva

V letu 1972 je inšpekcija dela z 
odločbo zahtevala, da organizira
mo periodično kontrolo vseh stro
jev in naprav in izboljšamo delov
ne pogoje na tistih delovnih me
stih, kjer koncentracije talka v 
ozračju prekoračujejo MDK. Za 
navedeni zahtevi smo zaprosili in
špekcijo dela, da nam podaljša 
rok za ureditev do 31. 6. 1973. 
Uradnega odgovora še nismo pre
jeli, uredili pa smo naslednje:

— za periodično pregledovanje 
strojem smo izdelali poseben osnu
tek predpisa, ki je v razpravi, sa
moupravni organi pa ga še niso 
sprejeli. S pregledovanjem strojev 
pa smo že začeli;

— za izboljšanje delovnih pogo
jev na delovnih mestih s preveliko 
koncentracijo prahu v zraku pa 
smo se za nekatere ukrepe dogo
vorili, vendar do danes, ko pišemo 
to poročilo, ni še noben realiziran, 
nekateri pa se verjetno tudi ne bo
do mogli realizirati, ker zahtevajo 
spremembo tehnološkega procesa.

Higiensko varstvo
a) Ekološke meritve
To so meritve, s katerimi se ugo

tavljajo delovni pogoji (mikrokli
ma, zaprašenost, ropot, hlapi in 
pare raznih tajil), ki neugodno ali 
nevarno vplivajo na zaposlene. Za 
gumarsko industrijo je značilno, 
da so ti pogoji tesno povezani s 
tehnološkim procesom, zato se tu
di zelo težko opravljajo. Meritve 
so za tista delovna mesta, na kate
rih so med letom nastale spre
membe, zaradi katerih bi se po
goji na delovnem mestu spremeni- 
li.Tako smo opravili meritve za- 
prašenosti, bencinskih hlapov, ro
pota, izotopnih sevalcev, osvetlje
nosti ter mikroklime.

b) Ostala higiena

Zdravstveno varstvo
a) Preventivno varstvo
Za opravljanje preventivne de

javnosti na področju zdravstvene
ga varstva imamo z Zdravstvenim 
domom Kranj sklenjeno posebno 
pogodbo. Na podlagi te pogodbe 
so bile v naši obratni ambulanti v 
letu 1972 opravljene naslednje 
storitve:

1. Pregledi pred vstopom v služ
bo: 503

2. Pregledi vajencev: 43
3. Preventivni periodični pregle

di: 854
4. Pregledi pri interni spremem

bi delovnega mesta: 27
5. Sistematski pregledi: 612
6. Kontrolni pregledi: 131
Skupaj 2109
O rezultatih preventivnih pregle

dov posameznika nas obratna am
bulanta ne obvešča, obvešča pa 
nas mesečno o opravljenih pregle
dih, sproti pa za vsakega delavca, 
če se pri pregledu ugotovi, da nje
govo zdravstveno stanje ne ustreza 
več zahtevam delovnega mesta. V 
takih primerih delavca premeste 
na drugo delovno mesto.

Od skupnega število (1838) prvih 
obiskov je bilo 1024 obratnih po
škodb. V obratno ambulanto je bi
lo poslanih 131 poškodovancev. 
Kot v letu 1971, tako se malenkost
no tudi v letu 1972 vidi odsotnost 
medicinske sestre zaradi porodni
škega dopusta.

Izobraževanje
Na podlagi 7. in 8. člena republi

škega zakona o varstvu pri delu je 
izobraževalni center izvedel nasled
nja predavanja in preizkuse zna
nja:

— predavanje na 25 uvajalnih se
minarjih — cca 400 udeležencev;

— preizkusi znanja pred pote
kom poizkusnega dela novih ali 
premeščenih delavcev — cca 403 
udeležencev;

— predavanje voznikom viličar
jev — cca 20 udeležencev;

— preizkusi znanja pri delavcih, 
ki delajo na nevarnih delovnih me
stih — 176 udeležencev (od tega z 
negativnimi ocenami) 45 udeležen
cev;

— preizkusi znanja pri delavcih 
ki delajo na zdravju škodljivih de
lovnih mestih — 35 udeležencev 
(od tega je bilo z negativnimi oce
nami) 2 udeleženca.

Poškodbe pri delu
Zaradi reorganizacije podjetja 

nismo mogli izdelati analize po
škodb pri delu po obračunskih 
enotah, ampak jih v prvem pollet
ju prikazujemo za tovarno kot ce-

Sestre iz ambulante prve pomo
či redno ugotavljajo higiensko sta
nje in vzdrževanje sanitarnih pro
storov. Pri kontrolnih obhodih je 
pred reorganizacijo sodeloval tov. 
Kepic Vinko, po reorganizaciji pa 
vodja avtoparka tov. Vidmar 
Franc.

Pri prvih ogledih sanitarnih pro
storov je bilo ugotovljeno, da je 
bila higiena zelo slaba, in to pred
vsem zaradi slabega čiščenja in ne
rednega vzdrževanja. Med letom 
pa sc je prvotno stanje precej iz
boljšalo. Ne trdimo, da je prav vse 
urejeno, kot bi moralo biti, dose
glo pa sc je vsaj to, da imajo či
stilke dovolj materiala za čiščenje, 
da je dovolj toaletnega papirja, da 
so na več mestih papirnate brisa
če, mila je dovolj, redno se po
pravljajo lijaki, pipe v umivalni
cah, zavese v kopalnicah.

Več prizadevanj za boljše delo

V letu 1972 je bilo opravljeno tu
di cepljenje proti gripi. Udeležba 
je bila slaba, saj je bilo pri cca 
3000 zaposlenih cepljenih le:

enkrat 752, dvakrat 883 delavcev.
b) Ginekološki pregledi
V bolnišnici za ginekologijo in 

porodništvo Kranj je bilo v 41 or- 
dinacijskih dnevih pregledano 464 
naših delavk;

c) Zobozdravstvo
V zobni polikliniki se je zdravi

lo 147 naših delavcev;
d) Prva pomoč
V ambulanti prve pomoči je bi

lo naslednje število obiskov:
storitve 1970 1971 1972
Prvi obiski 1812 1615 1838
Ponovni obiski 859 543 674
Skupaj 2671 2158 2512

loto, v II. polletju pa po TOZD. 
Ker so po taki razdelitvi poškodbe 
šele prvič analizirane, rezultatov 
tudi ne moremo primerjati z dru
gimi, razen skupnega števila, ki ve
lja za podjetje.

V letu 1972 je bilo registriranih 
161 poškodb pri delu (139 moških 
in 22 žensk), ali 5,4 % zaposlenih, 
in 16 poškodb na poti v službo in 
iz službe (10 moških in 6 žensk) ali 
0,5 % zaposlenih. Skupaj je bilo 
177 poškodb ali 5,9 %.Kcr na po
škodbe na poti v službo ali iz služ
be poleg ukrepov, ki jih zagotav
ljamo (organizacija prevozov z 
javnimi prevoznimi sredstvi) ne 
moremo vplivati, bomo nadalje

obravnavali predvsem poškodbe, 
ki so se pripetile na delovnem me
stu oz. poškodbe, ki imajo nepo 
sredno zvezo s tistim delom, kate 
rega je moral poškodovanec oprav
ljati.

Iz analize je razvidno, da je šte
vilo poškodb do leta 1970 stalno 
počasi naraščalo. Leta 1971 pa je 
število (tudi relativno) precej 
manjše, še manjše pa je v letu 
19/2. Manjša odstotka poškodb na 
zaposlene sta bila od leta 1960 sa
mo v letu 1966 s 4,4 % in leta 1965 
s 5 %.

Porastu poškodb do leta 1970 so 
botrovali razni vzroki, med njimi 
tudi dislokacija tehnoloških proce
sov (interni transport je bil orga
niziran še z obratom I), v teku so 
bile vehke preselitve strojev, ne
kaj več poškodb pa je bilo tudi 
zaradi skoraj redno vpeljanega so
botnega dela v proizvodnji. Po letu 
1970 je bilo navedenih vzrokov pre
cej manj, dodatni ukrepi za zmanj
ševanje poškod pri delu pa so bili:

— spremenili smo režim kolek
tivnega zavarovanja tako, da se 
dnevna odškodnina plačuje šele od 
15. dneva bolezenskega dopusta 
dalje,

— za poškodbe na poti v službo 
ali iz službe se nadomestilo OD v 
prvem mesecu plačuje kot bolezni
no.

Nadalje analiza prikazuje, da je 
zaradi poškodb pri delu bolovalo 
161 poškodovancev 2764 dni + 171 
dni zaradi poškodb, ki so se pri
petile v letu 1971, kar je poprečno 
17,8 dni na poškodovanca. Tu pa 
moramo posebej omeniti tudi 
smrtni primer Jakoba Bačarja; po 
tolmačenju mednarodnega urada 
za delo se za vsak smrtni primer 
računa 7500 izgubljenih delovnih 
dni oz. približno 25 izgubljenih let. 
Če bi pri primerjavi izpadlih de
lovnih dni upoštevali tudi 7500 dni, 
pa bi bil končni rezultat porazen.

Kot vsako leto, je bilo tudi lani 
največ poškodb rok (90 ali 56 % 
vseh poškodb, nato nog (40 ali 
25 %), nadalje pa je bilo 22 poškodb 
na ostalem delu telesa, 5 poškodb 
fdave in 4 primeri poškodb oči.

Poškodb po starostni strukturi 
zaposlenihi se je pripetilo največ 
v starosti od 18 do 30 del. Enaki 
rezultati se nam prikazujejo že več 
let, zato menimo, da bi morali pri 
mladih ljudeh bolj skrbeti za od
stranjevanje vzrokov, zaradi kate
rih se poškodujejo. Ti vzroki pa 
so manjša previdnost, kamor vča
sih spada tudi mladostna objest
nost in nedisciplina, elan za ustva
ritev čim hitrejše življenjske koek
sistence, kamor spada delavnost 
oz. produktivnost, preziranje ne
varnosti oz. tveganje itd.

Naslednja pomembna ugotovitev 
analize je tudi frekvenca poškodb 
z ozirom na staž v podjetju. Tudi 
tu se nam vsako leto pojavljajo 
eni in isti rezultati. Namreč, po
škoduje se največ tistih delavcev, 
ki so v tovarni zaposleni eno ali 
dve leti. To dokazuje, da premalo 
delamo z novinci oz. prehitro jim 
prepustimo nevarna dela, da jih 
samostojno opravljajo.

Z individualno analizo vzrokov 
poškodb smo ugotovili, da je bilo 
od skupnega števila 161 poškodb 
kar 127 oz. cca 79 °/o takih, katerim 
pravega vzroka nismo mogli ugo
toviti, torej osebnega vzroka. Ta
kih primerov podrobno niti ne raz
iskujemo. Ostalim 34 poškodbam 
oz. 21 % pa je botroval tehnični 
vzrok, med katerimi so: stroji ali 
naprave oz. orodje z okvarami, 
slabo urejeni ali vzdrževani delov
ni prostori, slaba razsvetljava, mo
kra tla, neurejene varnostne na
prave, neustrezna osebna zaščitna 
sredstva, itd. Poseben problem v 
naših razmerah v proizvodnih eno
tah je vzdrževanje reda na trans
portnih poteh, kar onemogoča 
varno transportiranje materiala.

Resnost poškodb odnosno težino 
poškodb pa nam pokaže število iz
gubljenih dni na eno poškodbo, ki 
je v preteklem letu poprečno 17,8 
dni. To nam pove, da smo imeli 
težje poškodbe kot v preteklih le
tih, čeprav število poškodb upada.

Zato poskušajmo z vestnim de
lom in zbranostjo na delovnem 
mestu število ter resnost poškodb 
še zmanjšati, saj bomo s tem ko
ristili sebi, podjetju in družbi, ker 
bo naš dohodek večji.

Po poročilu oddelka

Pisma uredništvu
Pozdravljeni!
Najprej vse prav lepo pozdravljam. Želim vam vesele prvomajske 

praznike.
Lepo se vam zahvaljujem za darilo, ki ste ml ga poslali za praznik.
Počasi se tudi meni bliža konec vojaškega roka. Iskreno povem, 

da sl zelo želim, da bi bil čimprej spet med vami. Saj mi je že pošteno 
dolgčas.

Posebej naj še prejmejo pozdrave vsi, ki delajo v oddelku avto- 
zračnic.

Nunar Jože 
V. P. 6550/4 
61002 Ljubljana

Dragi tovariši!
Zopet se vam oglašam. Danes sem prejel od vas 100 din, za kar se 

vam naj lepše zahvaljujem. Zaobljubo sem že položil, tako da sedaj 
že smem v mesto. Kraljevo je zelo lepo mesto z burno zgodovinsko 
preteklostjo. Med II. svetovno vojno so Nemci v šestih dneh postre
lili 6000 rodoljubov. Na tem mestu je sedaj spominski park. Tudi mu
zej je zelo zanimiv.

Imam se zelo dobro. Lep pozdrav sodelavcem, posebno pa vam, 
tov. urednik!

Miran Gosar 
V. P.8977/4 
36002 Kraljevo

Spoštovani!
Po dolgem času se spet oglašam iz daljnega Niša. Prav lepo po

zdravljam vse sodelavce v DE avtopnevmatike ter vodstvo DE avto- 
pnevmatike. Tu pri nas ni skoraj nič novega. Dan je podo
ben dnevu. Zjutraj vstaneš, čez dan delaš, zvečer pa greš spat. 
Tudi veliko novega se naučiš. Seveda je treba trdo prijeti v roke in 
pamet v glavo, pa je vse dobro. Tudi veliko novih prijateljev sem 
spoznal ter zgodovino mesta Niš. Ta je zelo pestra. Ohranjenih je veli
ko spomenikov. Posebno lepi so Celekula, Čegar in Niška Avrdava. 
Tudi iz NOB je postavljen lep spomenik v obliki treh pesti na griču 
Bubanj, kjer so Nemci postrelili 12000 Srbov Iz Niša ter bližnje okoli
ce. Tudi ljudje so zelo prijazni, tako da se kar lepo in prijetno poču
tim. Tudi zabave ne primanjkuje. Tako da je kar lepo v vojski, le vži
veti se je treba. V niških kasarnah nas je precej Slovencev iz vseh 
krajev Slovenije.

Vsem delavcem tovarne Sava člmveč delovnih uspehov, obenem 
vam čestitam za prvi maj, praznik dela in želim, da bi ga proslavili 
čim bolj veselo in srečno.

Vaš sodelavec Jože Zakoč

Najprej vas prav lepo pozdravljam. Sem v Pančevu, kamor sem 
odšel v prekomando. Pozdravljam vse sodelavce, posebej pa delovodjo 
Dominika Cirila.

Lep pozdrav
Rogelj Brane 
V. P.500/15 
26002 Pančevo



Sindikalna konferenca
(Nadaljevanje s 1. strani) 

rih, dodano pa je bilo še dopolnilo 
k 29. členil glede sodelovanja med 
komisijo za kulturno dejavnost in 
kulturno skupnostjo v občini. Fi
nančni načrt je bil sprejet z manj
šo korekturo samo na občnem 
zboru OSS.

okviru skupnih interesov in pravil 
vseh OOS v podjetju.

6. Občni zbor zahteva od stro
kovne službe za ugotavljanje in 
delitev OD, da izdela objektivne 
in vsem jasne kriterije glede na
predovanja pri delavcih v proiz
vodnji in v strokovnih službah.

7. Ugotovi naj se resničnost in 
upravičenost različnega plačila OD 
za enako zahtevno delo, in o tem 
informira delavce.

8. Starejše delavce, ki so se fi
zično že izčrpali je potrebno dati 
na lažje DM, vendar jim zagotoviti 
OD v isti višini kakor iz naslova 
minulega dela.

9. Primer racionalizacije tov. Zu
panc Alojza, delavca pri vulkanlza- 
ciji naj se ponovno pregleda, ker 
meni, da se mu je naredila krivica.

OOS TTI
1. Še bolj vsebinsko okrepiti 

učinkovitost samoupravnega dela 
v delovnih skupinah. Strokovna 
razlaga in priprava materiala za

STANE ROTAR

V razpravi na ustanovnih občnih 
zborih je sodelovalo kar 30 disku- 
tantov. Na podlagi referatov in 
razprav so občni zbori OOS spre
jeli naslednje zaključke:

OOS TAP
1. Pravila OOS je potrebno po

drobno spoznati in začeti z njiho
vo realizacijo v praksi. Izpolniti je 
treba tudi kartoteko članstva sin
dikata.

2. V prvi fazi aktivirati pover
jeništvo v OE prj praktičnih nalo
gah. Do prve seje IO sklicati po
svet z glavnimi poverjeniki.

3. Dosledno razvijati in krepiti 
samoupravne odnose v kolektivu 
na osnovi na novo sprejetih samo
upravnih predpisov in pričakovane 
nove ustave.

4. Aktivno pristopiti k uresniče
vanju akcijskih programov za iz
boljšanje in ublažitev posledic de
valvacije.

5. V sindikatu zagotoviti vpliv 
delavčevih idej in predlogov, da 
bo resnično postal organizacija de
lavcev in zastopal upravičen inte
res slehernega delavca v kolektivu. 
To doseči predvsem s konkretnimi 
akcijami v delovnih skupinah s 
pomočjo poverjenikov, vendar v

IVKA PAPLER
delovne skupine še ni zadosti iz
popolnjena. Pri posameznem pred
logu mora priti še bolj do Izraza 
jasnost in konkretnost določenega 
vprašanja. Potrebno je povečati 
tudi ažurnost glede odgovorov na 
vprašanja in sklepe delovnih sku
pin.

2. Vloga svetov v OE se ne kaže 
v zadostni meri. Svet OE mora ob
vezno pripraviti in prilagoditi

ISAK SUJKOVIC (desno)

dnevne rede delovnih skupin kon
kretnim problemom v OE. Prav 
tako vse sklepe in predloge delov
nih skupin mora najprej obravna
vati svet OE in šele potem posre
dovati v tajništvo tovarne. Vsem 
sklepom, ki so internega značaja 
za OE mora svet OE samostojno v 
sodelovanju z vodstvom OE po
iskati ustrezno rešitev.

3. Za doseganje čim boljših po
slovnih uspehov je potrebno še v 
večji meri razvijati skupno delo, 
jasno delitev odgovornosti in red
no komuniciranje med strokovni
mi službami in proizvodnjo.

4. Sistem delitve OD in analit
sko ocenjevanje DM postaviti ta
ko, da vsa merila stimulativno 
vplivajo na slehernega delavca za 
večje prizadevanje na DM. Pri 
iskanju rešitev sc morajo postav
ljat] enotni kriteriji za celotno 
podjetje, pi čemer ne sme biti no
bena kategorija delavcev prikraj
šana. Vrednotenje dela posamez
nih kategorij DM, pri enakih po
gojih dela, mora biti sistemsko 
enotno rešeno.

5. Organizacija sindikata spreje
ma in se vključuje v akcijski pro
gram nalog za odpravo posledic 
devalvacije. Pri praktični izvedbi 
programa se ne sme organizirati 
nadurno delo v valjarni ob nede
ljah. Realizacija predvidenega ak
cijskega programa naj zagotovi iz
plačilo najnižjih OD tako, da ne 
bo delavca z nižjimi OD od 1350,00 
za redno delo.

6. Strokovne službe TTI so že iz
delale program za postopno od
pravljanje nočnega dela žena. Ta 
bo v večji meri realiziran že v le
tošnjem letu, ostalo pa v prihod
njem letu. K temu je potreono 
prilagoditi tudi investicijski in ka
drovski plan ter vztrajati, da se 
program izvede,

7. Delavsko kontrolo moramo or
ganizirati in izpopolnjevati na 
osnovnih izhodiščih, ki so ustrezna 
samoupravnemu sistemu. V okviru 
samoupravne delavske kontrole je 
potrebno v polni meri izvajati 
kontrolo in voditi evidenco nad iz
vrševanjem vseh sklepov DS, vseh 
kolektivnih in individualnih izvršil
nih organih TTI.

8. Aktivno se vključiti v akcijo 
ZM, da bodo vsi zaposleni do 35. 
leta starosti končali popolno 
osnovno Izobrazbo. Funkcionalno 
izobraževanje je potrebno ustrez
no vključiti v sistem izpopolnjeva
nja in napredovanja delavcev.

9. Vodstvo podjetja In samo
upravni organi morajo čim prej 
zagotoviti najugodnejšo rešitev za 
izgradnjo počitniškega doma. Pro
jekt počitniškega doma naj bo pri
lagojen današnjim razmeram, da 
bo omogočeno koriščenje čim več
jemu številu delavcev.

10. Izdelati analizo članov kolek
tiva z nižjimi povprečnimi OD na 
člana družine. Vsem upravičencem 
omogočiti dopust po najnižjih 
možnih cenah, po možnosti pa še 
dodatno socialno regresirati.

11. Pri reševanju socialnih pro
blemov članov kolektiva vključiti 
v postopek tudi socialno komisijo 
sindikata v nekaterih primerih pa 
tudi delovno skupine.

12. Strokovni delavci v podjetju, 
ki delajo na področju socialne de
javnosti, naj zahtevajo spremembo 
zakona o socialnem zavarovanju. 
Za otroške doklade se štejejo vsi 
dohodki v tekočem letu (nagrade, 
nadure, regresi), kj so podlaga za 
obračun v prihodnjem letu: pri po
kojninah pa to ni slučaj.

13. športno in rekreacijsko de
javnost prilagoditi strukturi in že
ljam delavcev, predvsem pa prila
goditi rekreacijo njihovemu delu. 
V celem podjetju je potrebno po
staviti enotne vsebinske, program
ske in finančne okvire, o čemer 
naj odločajo tudi enotni organi.

OOS OSS
1. Sindikalni člani OSS so se 

dolžni polno angažirati v ustvarja
nju pogojev za uresničitev akcij
skega programa in spremenjenega 
gospodarskega načrta za leto 1973. 
Pri tem naj glede na različnost de
la posameznih služb delujejo pred
vsem sindikalna poverjeništva v 
vsaki službi.

ANTON HORVAT (desno)

2. Kriteriji za napredovanje de
lavcev se ne upoštevajo dosledno 
in so pomanjkljivi. Strokovni od
delek za delitev OD mora izpopol
niti kriterije za napredovanje na 
osnovi katerih bo objektivno do
ločeno, kdaj sme biti kdo nagra
jen, pri tem naj prouči možnost 
uvedbe fiksnega zneska po razre
dih ne pa v procentih določenega 
zneska za napredovanje. Poiskati 
je tudi primernejšo obliko stažne- 
ga dodatka.

3. V zvezi z napredovanji so se 
v tem dveletnem obdobju pokaza
le določene slabosti, zato je po
trebno, da se sistem napredovanja 
preveri, dopolni, dosledneje izvaja, 
ali kako drugače uredi oz. začasno 
ustavi in poišče ustrezno rešitev.

4. Oddelek za spremljanje siste
ma delitve OD prouči in poišče naj

tem delavcem posvečal posebno 
skrb v okviru na novo organizira
ne dejavnosti za mlade člane.

Sklepi občnih zborov odkrivajo 
še vrsto nerešenih vprašanj, ki jih 
bomo morali v prihodnje sproti 
reševati.

Ena izmed osnovnih nalog sin
dikata je vsekakor razvijanje in 
krepitev samoupravnih odnosov v 
kolektivu. Ob izvajanju ustavnih 
dopolnil smo v letu 1972 reorgani
zirali podjetje in ustanovili tri 
TOZD. čeprav je težko v tako 
kratkem času dajati kakršnokoli 
oceno, pa vendarle lahko rečemo, 
da je ustanovitev prvih TOZD raz
gibala in aktivirala delavce pri sa
moupravnem udejstvovanju in 
skrbi za boljše gospodarjenje. 
Osnutek nove ustave je že priprav
ljen in ko bo objavljen, bomo o 
njej razvili široko razpravo. Pri 
nadaljnjem ustanavljanju TOZD 
bo nujno potrebno strokovno iz
delati ustrezne ekonomske In so
cialne analize o umestnosti take 
organizacije, ki bo morala zagoto
viti boljši gospodarski uspeh in tu
di večjo socialno varnost delavca. 
Tudi sistem delitve OD mora zago
toviti enaka izhodišča in kriterije, 
da ne bo s tem umetno ustvarjena 
socialna diferenciacija med sami
mi delavci. Uvajanje obračuna po 
stroškovnih mestih bo pokazalo 
dejansko ekonomičnost in renta
bilnost posameznih skupin DM in 
zato je prav, če se domenimp o re
šitvi nerentabilnih izdelkov že 
prej, preden gremo v nadaljnjo re
organizacijo podjetja. Zaradi čim
bolj neposrednega vpliva delavcev 
na razvijanje samoupravnih druž- 
beno-ekonomskih odnosov so bile 
ustanovljene tudi delovne skupine.

Nadaljevanje na 5. strani)

ŠTEFAN MARCIJAN

se možnost, po kateri bi sc vred
nost točko delavcev strokovnih 
služb in oddelkov realneje določa
la in približala vrednosti točke 
proizvodnih delovnih enot, saj so 
sedanje razlike nerealne in preve
like.

5. Sistematizacija DM taka kot 
je ne more služiti ustrezni delitvi 
OD, zaposlovanju, napredovanju in 
planiranju izobraževanja. Ustrezna 
strokovna služba mora upoštevati 
že znana načela sistematizacijo in 
na novo sistematizirati le organi
zirana DM, istočasno pa sistemsko 
rešiti ostala DM.

6. Za čim hitrejše vključevanje 
novih delavcev v podjetje in za 
njihovo dobro počutje v naši sre
dini naj se odgovorno zavzemajo 
ustrezne strokovne službe in vod
stva OE, saj v zadnjem času iz
gubljamo vedno več mlade novo 
zaposlene delovne sile. Sindikat bo VULE CICMIL



ZA BOLJŠE POGOJE DELA IN ŽIVLJENJA ČLOVEKA

Ustanovna skunščina lugoslovanskega združenja za ergonomijo
Dne 14. aprila 1973 je bila v Beo

gradu ustanovna skupščina Jugo
slovanskega združenja za ergono
mijo.

že nekaj let nekateri centri v 
državi posamezno ali skupinsko 
delajo na področju ergonomije. 
Doslej so predvsem proučevali po
samezne ergonomske probleme ali 
stališča, a ni bilo prave skupinske 
in organizirane dejavnosti na pod
ročju ergonomije. Zato se je po
kazala potreba, da bi se zbrali in 
povezali domači strokovnjaki — 
ergonomi v strokovno združenje.

Ergonomija je znanost, ki zdru
žuje antropološke, fiziološke, psi
hološke, medicinske, ekološke, teh
nične in tehnološke strokovne in 
znanstvene discipline o humaniza
ciji človekovega dela. Čeprav je 
zgodovina človeštva tudi zgodovi
na človekovega dela, je ergonomi
ja mlada znanost in živi pod ta
kim imenom šele dve desetletji.

Kam na

Vodilne dežele na področju ergo
nomije so Holandija, Švedska, An
glija, Francija, Češkoslovaška in 
ZDA. Leta 1959 je bilo ustanovlje
no tudi mednarodno združenje za 
ergonomijo. Osnovna naloga ergo
nomije je prilagoditi delovno me
sto in okolje človeku ter človeka 
delovnemu in splošnemu okolju.

Človek že od nekdaj praktično 
poskuša dajati orodju, strojem, 
napravam in pripravam ter okolju 
oblike in funkcije, ki bi bile pri
lagojene normam in funkcijam 
človeka. Ta dejavnost človeka je 
žal počasna, obremenjena s tradici
jami in predsodki in večkrat pre
malo sistematska in strokovna. 
Človek je žal danes prepogosto 
podrejen stroju in premalo sub
jekt pri delu.

Delavec v naši samoupravni 
družbi mora imeti kar naj večje za
nimanje in vpliv na humanizacijo

dopust?
A. INEKS SLAVNIK KOPER
Turistična agencija Ineks Slavnik Koper nudi paket uslug za le

tovanje v noteiu Kesmk Kaštel pri Splitu. Hotel je ti kategorije in je 
zgrajen v paviljonskem stilu. Vse sobe so z balkonom in pogledom 
na morje, hotel pa ima tudi lastno plažo. Sobe so dvoposteljne s hlad
no in toplo vodo ter WU. Cena S-dnevnega počitniškega paketa je: 

odrasli 11UU dm
otroci od 4—10 let 90 din
otroci do 4 leta 60 din

V paketu je vračunano: prevoz z reaktivnim letalom DC 9 na re
laciji Ljuoijana—spnt—Ljuoijana, avtobusni prevoz do letališča oz. 
hotela, poinj penzioni, turistična taksa in vstopnina, ples ter organi
zacija m voustvo potovanja.

m j a ve sprejema poslovalnica Ineksa Ljubljana, Tavčarjeva 8 a, 
telefon uoi džl-aaž/abb. Ub prijavi vsak interesent vplača akontacijo 
4uu din na osebo, dokončno obveznost pa gost lahko poravna v več 
obrokih, vendar najkasneje do 15. 9. 1975. Pred odhodom gost prejme 
napotnico, ki jo izroči v recepciji hotela.

Otroci do 4. leta starosti plačajo samo obvezno zavarovanje v le
talu, ker nimajo niti sedeža v letalu, niti gostinskih uslug. Ce pa jih 
koristijo, plačajo isto ceno kot otroci od 4. do 10. leta starosti.

Letalo bo vozilo iz Splita vsak petek zvečer ob 20.10, iz Ljubljane 
ob 21.50. Tisti gosti, ki se prijavijo in plačajo stroške letovanja do 
30. aprila 1975, jim agencija nudi 50 din popusta na osebo za 8-dnevno 
letovanje.

Ce gost odpove letovanje, agencija zadrži vplačano akontacijo 400 
din na osebo, le v primeru smrti v družini agencija akontacijo vrne.

B. VUGOTURS — potovalna agencija podjetja Generaleksport 
Ljubljana, Titova 56

Za tiste člane kolektiva, Id si lahko privoščijo nekoliko dražje, 
vendar zeio ekskluzivno in verjetno nepozabno letovanje, posredujemo 
ponudbo žugotursa iz Ljubljane. Navedena agencija letos organizira 
8 In 15-dnevno letovanje v Urciji, in to v kraju Soumon v hotelu A ka
tegorije. 5U km od Aten je nastalo veliko hotelsko središče imenovano 
Soumon BAvri. Prav to je cilj letošnjega Vugotursovega počitniškega 
prodora v Grčijo. Čeprav je Sounion Bach razkošno hotelsko naselje 
(visoka A kategorija), zgrajeno na vzpetinah, tik nad plažami, pa cena 
letovanja kljub temu ni previsoka. V naselju so razen restavracije 
tudi nočno zabavišče, kopalna bazena z morsko vodo ter cela vrsta 
športnih igrišč. Vse sobe imajo balkon s pogledom na morje. Razen 
gostov iz Jugoslavije bodo v tem naselju letovali predvsem Francozi 
in Italijani. Vsem bo na voljo tudi obsežen in ne predrag program 
krajših izletov, bodisi z avtobusi ali ladjami.

Program letovanja predvideva, da bo prva skupina odpotovala v 
Grčijo 19. julija, zadnja pa 4. septembra. Kot smo uvodoma zapisali, 
je možno letovati 8 ali 15 dni. Podrobnejši program letovanja intere
senti lahko dobijo v oddelku za družbeni standard — upravna stavba. 
Naj povemo le še to, da stane kompleten paket uslug za 8-dnevno 
letovanje (avionski prevoz, polni penzioni) 2200 din, za 15-dnevno leto
vanje pa 3100 din.

C. POVLJANA — OTOK PAG
Za zaključek današnje informacije vam posredujemo ponudbo 

o letovanju v vasi Povljana na otoku Pagu. Ponudbo smo prejeli od 
kmetijske zadruge Povljana, ki ima na skrbi tudi turizem v tej vasi.

Tistim članom kolektiva, ki so vse dni dopusta radi v kratkih hla
čah in majici, ki imajo radi dobro vino, pršut, paški sir in pečeno 
ovčetino, ki se ne sekirajo, če ni vedno dovolj pitne vode, priporoča
mo, da gredo letovati v Povljano. To je majhna vas na južnem delu 
otoka Paga, ki je znana po čudoviti plaži, odličnem vinu, pršutu in 
zelo prijaznih domačinih. Kmetje v vasi pridelajo tudi zelo veliko 
raznovrstne zelenjave, tako da za pestro prehrano ni problema.

Gostje imajo na voljo ležišča v privatnih hišah, hranijo pa se lah
ko v zadružni restavraciji. Cena dnevnemu penzionu (privatna ležišča, 
hrana v restavraciji) znaša na osebo 62 N din na dan. Otroci do 7. leta 
starosti.imajo na to ceno 50 °/opopusta, če nimajo svoje postelje in spi
jo skupaj s starši.

V vasi je urejen tudi kamping za motorizirane turiste, ki imajo 
šotore. Taksa za šotore znaša 4 N din na dan na osebo. Za avtomobile 
se taksa ne plača. V vasi je tudi trgovina in mesnica, tako da kampi- 
sti lahko kupujejo hrano in si sami kuhajo.

Prevoz na Pag je možen s trajektom iz Karlobaga do mesta Paga 
in nato po asfaltirani cesti do Povljanc ali po jadranski magistrali 
do Pasedarja pred Zadrom in nato preko novega mostu iz celine na 
otok Pag in nato po asfaltirani cesti do Povljane.

Prijave za letovanje sprejema: Opča poljoprivredna zadruga Pov
ljana, otok Pag.

Dolenc Franc

delovnega mesta in okolja, na 
osvobajanje iz nadvlade strojev ter 
na stopnjo izkoriščanja moderne 
tehnologije in znanosti za blaginjo 
in srečo človeka; boriti se mora 
proti ogrožanju lastne eksistence 
v delovnem in splošnem okolju. V 
naši samoupravni družbi mora bi
ti ergonomija integralni del napo
rov in ukrepov naše družbe za 
osvobajanje človekove osebnosti 
in za urejanje človekovega okolja.

Ustanovna skupščina je enoglas
no sprejela odlok o ustanovitvi 
Jugoslovanskega združenja za er
gonomijo s sedežem v Beogradu 
in z dejavnostjo na področju ce
lotne Jugoslavije. Glavne naloge 
združenja bodo: zainteresirati in 
združiti vse poklicane na področ
ju humanizacije dela; vzpodbuditi 
dejavnost in pospeševati raziskave 
na področju naravnih in družbenih 
znanosti, da hi tako prilagodili 
sredstva za delo, delovno in sploš
no okolje človeku in prilagodili 
človeka zahtevam dela in okolja;

ustvarjati možnosti za sodelova
nje vseh znanstvenih disciplin, ki 
so integralni del ergonomije kot 
multidisoiplinarne znanosti.

Skupščinska razprava je pokaza
la, da obstaja velik poklicni in 
praktični interes za vključitev er
gonomije v industrijsko oblikova
nje. Poudarjeno je, da mora bo
doča dejavnost ergonomov imeti 
predvsem za cilj humanizacijo de
la in delovnega okolja. Za to je 
potrebno sistematično in dolgo
trajno delo, da človek šele posta
ne gospodar tega, kar je doslej 
ustvaril, še daljše in bolj zahtev
no delo je pred ergonomi na pod
ročju ergonomskih rešitev novih 
izdelkov, naprav in ambientov. Za 
uspešno dejavnost in sodelovanje 
ergonomov je zelo zainteresiran 
tudi Jugoslovanski svet za varstvo 
človekovega okolja, kar je na 
skupščini poudaril predstavnik te
ga sveta.

Ergonomsko oblikovanje dela in 
okolja zahteva kontinuirano sku

pinsko delo — edino tako je mož
no doseči kompleksne in racional
ne rešitve zelo aktualnih ergonom
skih problemov. Ergonomija po
trebuje široko družbeno afirmaci
jo — tej morajo prispevati s stro
kovnim in družbenim delom člani 
združenja in združenje kot celota. 
Pouk iz osnov ergonomije mora 
biti sestavni del poklicnega in var
nostnega pouka na vseh strokov
nih šolah in fakultetah zainteresi
ranih strok. Strokovne in znan
stvene izkušnje ergonomov je po
trebno dopolnjevati in izpopolnje
vati na strokovnih sestankih in 
kongresih ter objavljati v strokov
nih časopisih.

Ustanovno skupščino Jugoslo
vanskega združenja za ergonomijo 
je pozdravil tudi dr. Vinko Rav
nikar, podsekretar v Zveznem se
kretariatu za delo in socialno po
litiko.

Tovariš Tavčar Jože, tajnik Zvez
nega odbora sindikatov družbene 
dejavnosti, je v skuščinski razpra
vi poudaril: da je potrebno pred
videti samostojne organizacijske 
oblike združenja ergonomov v re
publikah in pokrajinah; da je 
združenje za ergonomijo potrebno 
kvalificirati kot družbeno-strokov- 
no-znanstveno organizacijo; da 
mora skupščina združenja kreirati 
program dejavnosti, ki ga družba 
mora sprejeti, ovrednotiti in pod
preti ter da mora združenje sode
lovati tudi z družbeno političnimi 
organizacijami — predvsem z zve
zo sindikatov.

Ustanovna skupščina je sprejela 
tudi statut združenja in izvolila 
17-članski izvršni odbor, ki mu 
predseduje prof. dr. ing. Vuksan 
Bulat iz Beograda. Za člane izvrš
nega odbora združenja sta bila 
tudi izvoljena prof. dr. Levin še- 
bek iz Ljubljane in mr. dr. Janko 
Sušnik iz Raven na Koroškem.

dr. Mario Kocijančič

IMaš razgovor: Bajželj Martin
Martina, ki bo te dni praznoval 

5fl let dela v Savi, prav gotovo po
znate, saj je kot skrbni gospodar 
vedno na poti za toliko drobnimi 
opravki, ki jih opravlja po »služ
beni« dolžnosti, veliko pa tudi sam, 
brez da bi mu kdo naročil.

Nekaj dni pred petdesetletnico 
sem ga poprosil za kratek razgo- 
govov.

Kako ste vzdržali toliko časa v 
enem kolektivu? Tudi zato, ker se 
razumete s sodelavci?

Prav o medsebojnih odnosih v 
tovarni se ne morem pritoževati. 
Zgodilo se je, da sem naletel tudi 
na neprijazne ljudi v tovarni. Pa 
sem se raje ognil prerekanjem z 
njimi. Mislim, da sem storil prav 
in bolje je tako.

Ko ste prišli vi v tovarno, vas 
je bilo 100 krat manj kot nas je 
sedaj. Kako se počutite sedaj v 
100 krat večjem kolektivu? Pra
vijo, da ste na tekočem z vsem de
lom in življenjem v tovarni.

Danes je to resnično velika In 
močna tovarna, začelo pa nas je 
pred 50 leti le 36. Vseh skupaj nas 
je bilo le toliko. Če pomislim na 
to, da sem vseskozi tu in vem za 
vsa dogajanja, čutim, da se je v 
teh letih zgodilo nekaj velikega.
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POPRAVEK
V 8. številki glasila SAVA smo 

objavili informacijo z naslovom Iz 
pravnega oddelka. V odstavku 
»Pravni odelek je v letošnjem le
tu ugotovil, do 30. marca 1973, da 
je po sklepih pristojnih okrožnih 
gospodarskih sodišč 21 podjetij v 
prisilni poravnavi In 74 podjetij v 
stečajnih postopkih.«

Bralec v tem odstavku nismo 
opozorili, da s temi podjetji nismo 
mi v zvezi, pač pa ta podatek ve
lja za SRS.

No, takrat smo Imeli le majhno 
delavnico. Kasneje je kazalo, da 
bodo gradili gumarsko tovarno pri 
Ljubljani.

Kako se po vašem mnenju po
čutijo delavci v Savi?

Nimam besede, s katero bi lah
ko opisal, v koliko boljših pogojih 
delajo danes. Takrat je bilo vse 
tako enostavno, preprosto, ni bilo 
urejenega nobenega zračenja v to
varniški hali, zato je bilo delo ve
liko težje. Danes pa je vse moder
no.

Pa se zavedamo te modernizacije 
in napredka?

Pretežni del se ne zaveda, pre
prosto misli, da tako mora biti.

Mnogo delavcev Savo zapusti že 
po nekaj tednih. Gredo, ker pra
vijo, da je delo pretežko.

Delo je bilo včasih mnogo težje, 
posebno v valjarni, v velopnevma- 
tiki in pri sajah. Menim, da lju
dem danes ni dosti več za delo, 
zapuščajo delovna mesta, ker že
lijo priti na lažji način do kruha, 
pa ni tako!

Kako se počutite v Savi, mislim 
osebno?

Dobro, vsaj zaenkrat še, le leta 
se mi poznajo, malo kašljam, saj 
vidiš. In kaj naj si v teh letih še 
želim? Le, da bi bil zdrav.

V Savi vas je iz vaše družine 
več?

Dva sinova imam tu. Eden je 
inženir, drugi pa strojni tehnik.

Vseskozi ste zaposlen kot šofer. 
Kaj se vam je na tej poti zanimi
vega pripetilo?

Šofer sem res že od leta 1932, 
prej sem bil dežurni ključavničar. 
V tem dolgem času, če ne druge
ga, sem zamenjal veliko avtomo
bilov: steier, opel, mercedes, Chev
rolet, fiat 1100, fiat 1400, dva av
tobusa (12-sedežna), deutz.

Kakšen je vaš delovni dan?
Poleg tega, da skrbim za uprav

no stavbo, mnogo delovnega časa 
porabim za prevoze materialov za 
računski center v Škofjo Loko.

Mnogokrat je treba na material 
čakati, ali pa grem ponj šele zve
čer, kot ml pač sporočijo. Sedaj 
bo lažje, ker bomo imeli svoj ra
čunalnik tu v obratu II.

Koliko vas je še 50-letnikov v 
Savi?

MARTIN BAJŽELJ

Od tistih, ki smo bili v tovarni 
že leta 1923, smo živi le trije: Be
nedik Jože, Naglič Ivan in jaz.

Ob koncu najinega razgovora je 
prijazni Martin zaželel: »Da nam 
bi šlo tako lepo in dobro tudi v 
prihodnje.«

J. štular



Novoizvoljeni predsednik izvršnega odbora sindikalne konference Mile 
MiUvojevič

Sindikalna konferenca
(Nadaljevanje s 3. strani)

Takšna oblika dela omogoča večjo 
obveščenost, večji nadzor in večje 
vplivanje vseh delavcev na odločit
ve o tekočih vprašanjih gospodar
jenja in o medsebojnih odnosih. 
Menim, da so v tem obodbju de
lovne skupine pokazale dokaj ve
liko učinkovitost in sposobnost 
povezovanja delavcev pri razreše
vanju problemov združenega dela. 
Na sestankih DESK je bilo spre
jetih več važnih odločitev, kot npr. 
gospodarski načrt, zaključni ra
čun, nova organizacija samouprav
ljanja, več dopolnil samoupravnih 
aktov in približno 300 drugih važ
nih predlogov, sklepov ali vpra
šanj. Razlika v aktivnosti med po
sameznimi DESK pa se že sedaj 
vidi, kajti nekatere se sestajajo sa
mo na predlog strokovnih služb in 
samoupravnih organov, druge pa 
tudi samoiniciativno obravnavajo 
vso problematiko v svojem okolju. 
Potrebno bo več pozornosti posve
titi družbenemu Izobraževanju vo
dij DESK. Prav tako še bolj skr
beti za jasnost, konkretnost in po- 
Ijudnost vseh materialov oz. infor
macij za DESK kakor tudi stro
kovno razlago le-teh. Pri večin
skem odločanju DESK bo treba 
proučiti možnost in umestnost tu
di večinskega števila delavcev, ki 
jih pokrivajo te delovne skupine. 
V zvezi s tem sc mora tudi svet 
OE aktivno angažirati in izpolnje
vati naloge, postavljene v samo
upravnem sporazumu (poglavje o 
organizacijski opredelitvi samo
upravljanja). Na ta način sc bomo 
tudi izognili tendencioznemu vsi
ljevanju posamičnega mišljenja 
vodstvenega delavca na račun 
DESK.

Uresničevanje določene enotne 
sprejete politike ne sme dopuščati 
bistvenega razhajanja v stališčih 
med DS in njegovimi izvršilnimi 
organi. Pri tem ne smemo pozabiti 
na odgovornost članov samouprav
nih organov, predsednika in zlasti 
strokovnih delavcev, katerih dolž
nost je, da v samoupravnih po
stopkih ne upoštevajo preveč togo 
predpisov in paragrafov ampak 
predvsem človeka delavca, ki ga 
postopek prizadene in Je predmet 
obravnave.

Vsi trije občni zbori so enotno 
poudarili, da sistem nagrajevanja 
vsebuje določene pomanjkljivosti. 
Ne bi še enkrat razlagal o tem, sa
mo menilm, da so strokovni sode
lavci, ki delajo na tem področju 
in samoupravnimi organi vendarle 
morali spoznati dejstvo, da je tre
ba nekaj narediti. Omenil bi samo

željo in istočasno zahtevo od vod
stev OE, da skušajo v okviru eno
te poiskati dodatne rešitve za de
lavce z najnižjimi OD. To bo še 
lažje izvedljivo sedaj ob realizaciji 
akcijskega programa. Vse možno
sti imamo, da ne bo delavca v pro
izvodnji z nižjimi OD kot 1350,00 
zn redno delo.

Glede gospodarskih težav v le
tošnjem letu Je bilo že na občnih 
zborih dosti govora in konkretnih 
zaključkov. Naj omenim le to, da 
se bo sindikat aktivno vključil pri 
razreševanju posameznih težav, ki 
bi ev. nastopile ob izvajanju akcij
skega programa za odpravo posle
dic devalvacije,

S tem v zvezi se neprestano po
javlja tudi vprašanje delovne di
scipline in ostalih disciplin. Po
udarjam pa ponovno, da s palico 
in uro na DM ne bomo dosegli 
pravega cilja. Vseeno je, ali dela
vec stoji na DM 1/2 ure pred kon
cem izmene, ne da bi kaj delal, 
ali sc v garderobi pripravlja za od
hod. Organizacija dela v OE, vloga 
vodstvenih delavcev in stimulati
ven sistem nagrajevanja so edine 
rešitve za izboljšanje delovne di
scipline.

Permanentno strokovno in druž
beno izpopolnjevanje vodilnih in 
zlasti vodstvenih delavcev postaja 
vedno bolj nuja našega hitrega 
razvoja. Zavzemamo se, da posta
ne tako izpopolnjevanje organizi
rano in obvezno urejeno v okviru 
kadrovsko politiko ter zahtev DM.

Veliko število delavcev do 35. le
ta starosti šc nima končane popol
ne osemletne šole. Tudi v tej sme
ri bo potrebno nadaljevati akcijo 
za vključevanje čim večjega števila 
delavcev, kajti dober samouprav- 
Ijalec mora skrbeti za svoje indi
vidualno izobraževanje. Pri tem pa 
moramo tudi upoštevati razmere 
posameznikov, če je vezan na iz
mensko delo in nima urejenega 
otroškega varstva ali drugih pogo
jev za strokovno izpopolnjevanje.

Iz poročila Je razvidno, da je bi
la dana 119 članom kolektivna so
cialna pomoč. Čeprav ta številka 
ni velika, se bodo morale socialne 
komisije v TOZD več angažirati in 
poiskati vse upravičence do social
ne pomoči, kajti marsikateri dela
vec je toliko skromen, da ne upa 
niti prositi za pomoč, pa čeprav jo 
Je nujno potreben.

Stanovanjski problemi še vedno 
niso rešeni, čeprav odvajamo naj
višji °/o v občini od OD v te name
ne. Trenutno je največji problem 
pomanjkanje samskih stanovanj,

(Konec na 6. strani)

Spremembe gospodarskega načrta
(Nadaljevanje s 1. strani)
c) Prav tako je tudi FRS v 

prvih mesecih letošnjega leta po
trebovala za realizacijo zahtevne
ga programa večje število nadur 
za posamezna delovna področja. 
Dela, ki so, in še v FRS zahtevajo 
nadpovprečni fond delovnega časa 
(oz. nadurno delo), so predvsem:

— vsa dela v zvezi z zaključnim 
oziroma periodičnim obračunom 
za I. kvartal 1973, ki pa doslej za
konsko ni bil obvezen,

— uvajanje novega sistema ob
delave saldokontov,

— izpolnitev obračuna in kalku- 
liranja po mejnih stroških,

— nadpoprečno koriščenje po
rodniški h dopustov,

— veliko število boleznin in
— neizpolnjevanje potrebe po 

zahtevanih kadrih.
d) Opozorjeno je bilo, da SES in 

tudi nekatere druge enote niso 
pravočasno mogle posebej predvi
deti povečanja nadur zaradi de
lovnih sobot po akcijskemu pro
gramu. V tej zvezi pripominjamo, 
da je izplačilo teh nadur zagotov
ljeno in všteto v globalu v stro
ških za izvedbo akcijskega progra
ma. Kdo pa jih bo in v kolikšni 
meri koristil pa bodo sklepali go
spodarski odbori TOZD na osnovi 
operativnih planov.

e) Ugotovljeno je bilo, da bo 
TTI lahko realizirala svoj program 
le z dodatnim nadurnim delom v 
višini 99.953 nadur, od tega največ 
v valjarni, velopnevmatikarni in 
prešanih izdelkih.

f) Naknadno je kadrovska služ
ba zaradi dela v prostih sobotah 
zahtevala še 267 nadur za osebje v 
delavski restavraciji. Te nadure 
bomo upoštevali in jih vključevali 
v mesečne operativne plane.

m. OSS:
1. Pripomba: Zakaj je tako po

večanje nadur?
odgovor: Ustrzen odgovor je pod 

IM.

2. Pripomba: Akcijski program 
ni kompleten, ker niso razvidne 
naloge skupnih strokovnih služb.

Odgovor: TS in SES sta predlo
žili svoj akcijski program in so 
učinki teh upoštevani v spremenje
nem načrtu.

NS in marketing sta zadolženi v 
spremenjenem načrtu za izvedbo 
določenih nalog (glej zaključke na
črta!).

FRS, SIS, KS in TPO lahko sa
mo posredno prispevajo k boljše
mu poslovnemu uspehu s tem, da 
bodo stalno sodelovale pri izvrše
vanju akcijskih programov in pri

realizaciji gospodarskega načrta 
vseh TOZD.

3. Pripomba: Treba je začeti s 
splošno varčevalno akcijo!

Odgovor: Spremenjen gospodar
ski načrt temelji tudi na varčeva
nju, ki ga bomo zaostrovali v pri
hodnjem obdobju na osnovi me
sečnih analiz poslovanja posamez
ni obračunov in obračunskih enot.

4. Pripomba: Pravočasno je tre
ba izdelati organizacijski predpis 
o sestavljanju gospodarskega na
črta, po katerem se bodo obvezno 
ravnale vse enote podejtja.

Odgovor: FRS bo v sodelovanju 
s SIS dala osnutek predpisa v raz
pravo do 15. junija.

Razprava na seji delavskega sve
ta podjetja:

Vprašanje člana delavskega sve
ta: ali je možno letos povečati vi
šino regresa?

Odgovor: Višina regresa je dolo
čena s samoupravnim sporazumom 
in je ni mogoče (brez sprememb 
samoupravnih predpisov) spreme
niti.

Vprašanje: Na kakšen način bo 
v Savi rešeno minulo delo?

Odgovor: O minulem delu bomo 
konkretneje razpravljali v pripra
vah za gospodarski načrt 1974.

Vprašanje: Kaj je z gradnjo po
čitniškega doma v Novigradu in 
kaj je z denarjem od Crikvenice?

Odgovor: Od prodanega počitni
škega doma v Crikvenici smo do
bili 120 milijonov S din. Ta denar 
je v obtoku, torej ga uporabljamo 
in ni izgubljen ali zapravljen.

Za gradnjo novega doma bi po
trebovali približno milijardo in 
pol S din, toliko denarja pa nima
mo kle vzeti — razen od družbe

nega standarda t. j. stanovanj, 
prehrane ipd. V odgovoru pa je 
bilo tudi poudarjeno, da je zmot
no mnenje, češ da je letovanje v 
tovarniškem domu cenejše kot 
drugje. Cenejše je le na videz, ker 
velik dei stroškov krije podjetje 
— na račun vseh članov kolektiva.

Za letos npr. je KS — oddelek 
za družbeni standard, pripravila 
veliko možnost letovanja — prak
tično za vsakogar sprejemljivo.

Zmotno je tudi mnenje nekate
rih, češ saj mora biti le podjetje 
zainteresirano, da gremo na do
pust in naj zato to tudi finančno 
omogoči.

Saj podjetje je zainteresirano, 
zato tudi pomaga — vsega pa le 
ne more. Torej, tudi vsak sam 
mora upoštevati, da je dopust nuj
no potreben predvsem njemu in 
družini in veliko ljudi se finančno 
na to pripravi.

Spraševali so člani DSP, odgo
varjali pa strokovni delavci.

POROČILO O ODLOČITVI 
DESK GLEDE SPREMEMB 
IN DOPOLNITEV 
GOSPODARSKEGA NAČRTA 
ZA LETO 1973 IN SPREMEMBE 
26. ČLENA PRAVILNIKA 
O DELOVNIH RAZMERJIH 
V času od 14. do 23. aprila so 

delovne skupine vseh TOZD ob
ravnavale in odločale o spremem
bah in dopolnitvah gospodarske
ga načrta za leto 1973 in o spre
membi 26. člena pravilnika o de
lovnih razmerjih. Iz poročila tajni
štev TAP in TTI in svetov OE v 
skupnih službah ugotavljamo, da 
so delovne skupine odločile tako
le:

1. Spremembe in dopolnitve go-spodarskega načrta za leto 1973

TOZD Število
DESK

Odločitev delovnih skupin
ZA ZA , PROTIs pnpomb.

BREZ
stahšča

ZA PREDLOG 
skupaj 

s pripomb.

TAP 24 24 _ 100%
TTI 42 38 3 — 1 97,61 %
OSS 45 36 9 — — ' 100%

Skupaj 99,20 %

2. Sprememba 26. člena pravil-nika o delovnih razmerjih

TOZD Število
DESK

Odločitev delovnih skupin

ZA s pripomb. PR0TI
BREZ
stahšča

ZA PREDLOG 
skupaj 

s pripomb.

TAP 24 24 100%
TTI 42 37 5(1) - _ 100%
OSS 45 40 5(2) - — 100%

Skupaj 100%

Iz skupnega poročila je razvid
no, da so DESK vseh TOZD oba 
predloga sprejela z večino glasov, 
zato je DSP sprejel ugotovitveni 
sklep o veljavnosti sprememb in 
dopolnitev letošnjega gospodar
skega načrta in spremembe 26. čle
na pravilnika o delovnih razmer
jih.

O SPREMEMBI
26. ČLENA ...
V času od 14. do 23. aprila so 

DESK vseh TOZD obravnavale in 
odločale o spremembi 26. člena 
pravilnika o delovnih razmerjih, 
ki se nanaša na uvajalne seminar
je. DESK so poleg odločitve pred

laganih sprememb dale tudi pri
pombe, za katere je iz odgovorov 
razvidno, da jih ni mogoče upo
števati:

I. Tovarna tehničnih izdelkov
I. P: Delavec, ki prej kot v 

enem letu zapusti podjetje iz 
neobjektivnih razlogov, naj povrne 
stroške uvajalnega seminarja.

O: To ni nikakor izvedljivo, ker 
KS nima nobene materialne osno
ve (niti zakona, niti pogodbe), da 
bi izterjala take stroške.

II. Organizacija skupnih služb
1. P: KS naknadno predlaga:

Uvajalni seminar sme obiskovati 
vsak le 2-krat, če je bil prvikrat 
negativno ocenjen.

O: Ta dopolnitev ni potrebna, 
ker bo delavec v tem primeru upo
rabil za obisk seminarja svoj red
ni dopust ali pa svoj prosti čas, 
zaradi česar ne pride v poštev po
novna odsotnost z dela in ponovno 
nadomestilo OD.

2. P: Odsotnost z dela za ta čas 
se šteje kot izredni plačani do
pust.

O: To ni mogoče šteti za izredni 
plačani dopust, ampak za prisot
nost na delu, o čemer IC redno 
obvešča OE, kjer je delavec zapo
slen, delavec pa dobi nadomestilo 
za OD po vrednosti točke za režij
sko delo.



Sindikalna konferenca
(Nadaljevanje s 5. strani) Z ustanovitvijo TOZD v decem-

ki je tudi pogojeno 2 velikimi po-' ^ru j972 Pa ^Je pokazala potreba, da se sindikat čim preje reor
ganizira in prilagodi novim samo-trebami po novih delavcih, že za

radi precejšnje fluktuacije pred- ,
vsem pa delavcev začetnikov. Za- ^™v_nljn„.drufbeno ekonomskim
vzemamo sc za izgradnjo samske-j«,"::«,: 'jsasrfcžs*

odnosom v podjetju. Takojšnja 'iz
volitev iniciativnih odborov za

dejavnosti pa tudi večjo naveza
nost na ŠD SAVA je mogoče zago
toviti. Veliko število delavcev iz 
drugih republik terja, da zagotovi

sindikata v TOZD jc dala praktič
ne kadrovske možnosti za zivedbo 
reorganizacije. Sindikalni izvršni 
odbor podjetja je v sodelovanju z

1. Kuhar Ivan
2. Kopač Ludvik
3. Kristan Stane
4. Kokalj Alojz
5. Mllivojevič Mile
6. Veselič Lojze
7. Čopek Jože
8. Krt Matko
9. Pcneš Marjan

Skupni nadzorni odbor sestav
ljajo:

1. Bašar Franc — OSS — pred
sednik

2. Perko Pepca — TAP — član
3. Hlebce Zdravko — TTI — 

član
Prva seja izvršnega odbora kon- 

TAP ference je bila 24. aprila. Za pred-

TAP
TAP

TTI
TTI
TTI
OSS
OSS
OSS

obdobju prispevali številni člani 
kolektiva, pa jc tudi res, da je ne
kaj zelo prizadevnih delavcev v 
sindikatu z organiziranimi akcija
mi nosilo glavno breme vsega dela. 
Zato so udeleženci na konferenci 
z aplavzom pozdravili sklep sindi
kata, da nagradi: Vuleta Cicmila 
za delo v sindikatu, Antona Hor-

sednika so izvolili: Mileta Milivoje- vata za prizadevnost in uveljavlja- 
viča, za tajnika: Lojzeta Veseliča, nje sekcij za šport in rekreacijo.

Staneta Rotarja za uspešno vode- 
SKLEP nje in razširitev organizacije samo

pomoči, Isaka Sujkoviča za uspeš- 
Prav gotovo v imenu vseh ude- no vodenje sindikata v TAP, Ivko

Papler za uspešno vodenje blagaj-

mo možnosti za njihovo polno pri- }™ciativnimi odbori pripravil izvo-

ležencev lahko zapišem, da je bila
sindikalna konferenca zelo dobro ne samopomoči, Štefana Marcijana 

Poleg delegacij iz TOZD pridejo pripravljena, sproščena, razprava za uspešno vodenje sindikalne or-

5SS5J:-d™U STS
’ nje poverjeništev v obračuskih cer:

1. Rotar Stanc — komisija za sa-no okolje.
Rekreacija delavcev je nujno po

trebna, zlasti pa rekreacija v zvezi 
z delom. V mesecu maju bo zgra
jena trim steza, 
bo zainteresirati

enotah, po delegatskem načelu iz
vedel formiranje izvršnih odborov 
OOS v TOZD, pripravil organigram 
sindikata v TOZD in podjetju.

ganizacije.
Poleg moralnih priznanj so do- 

pa je tudi, da so pravzaprav naj- bili tudi praktična spominska da-

Naša naloga kjer se formirajo koordinativni 
delavce, sindikalni organi iz delegacij OOS, 

zlasti tiste, ki v blizim stanuje- iZ(jeiaj osnutek Pravil osnovne or- 
jor da se poslužujejo koristne ganizacije sindikata, pripravil v 
rekreacije. Na splošno bo. tre- sodelovanju s kadrovsko komisijo 
ba. organizirati več. rekreacijske ZK kadrovske predloge za vodstva 
dejavnosti in vključiti čim večje OOS in s tem omogočil sklic

mopomoč
2. Cicmil Vule — komisija za 

šport in rekreacijo
3. Vunšek Jože — kulturna ko

misija

več razprav imeli na občnih zbo
rih TOZD, iz česar so v glavnem 
nastali vsi materiali, obravnavani 
na omenjeni konferenci.

rila.
Da ne bi ponavljal nalog sindi

kata naj ob koncu zaželim v ime
nu vsega kolektiva tudi v prihod-

Ceprav je res, da so k tolikšni njem obdobju tako uspešno delo.
aktivnosti sindikata v preteklem J. š.

ustanovnih občnih zborov sindika
ta v vsaki TOZD.

Osnovne organizacije sindikata 
v TOZD so bile ustanovljene na

— v TAP 3. aprila 1973
— v TTI v 4. aprila 1973 in
— v OSS 5. aprila 1973,

število delavcev. Skušali bomo 
skupaj s športnim društvom SAVA 
zgraditi lastno trim stezo pod 
Šmarjetno.

Rad bi opozoril še na problem v tlKJW uuc usuu.ovi. 
družbene prehrane. Kosila ni več ustanovnih občmh zbonh 
v podjetju. Naši samski delavci 
se hranijo večinoma v DR Tekstil- 
indusa. V kolikor pride v tej man
datni dobi do začetka izgradnje 
nove upravne zgradbe, se morajo 
ponovno zagotoviti ustrezni pro
stori in organizirati kompletna 
dnevna prehrana v okviru naše 
DR.

Na občnih zborih je bilo več 
razprave tudi glede počitniškega 
doma. Zavedamo se težke gospo
darske situacije, stanovanjske pro
blematike in še marsičesa drugega, 
kot npr. neprestanega divjanja 
(penzionskih) cen zaradi česar bo 
vsako leto manj delavcev na tako 
potrebnem oddihu. Menimo, da je 
potrebno že v prihodnjem letu po
iskati ustrezno rešitev za začetek 
izgradnje počitniškega doma.

V okviru Ob SS je organizirana 
pravna pomoč delavcem. Smatram, 
da je naš kolektiv tako številčen 
in tudi sposoben, da bi morda v 
prihodnje organizirali lastno prav
no pomoč delavcem v našem pod
jetju.

Na koncu še nekaj besed glede 
predloga o organizaciji aktivov 
mladih v okviru sindikata. Tu ne 
gre za likvidacijo organizacije ZM 
niti organizacijsko niti funkcional
no. Gre predvsem za večje sodelo
vanje, večjo aktivnost, večjo anga
žiranost in enotnost pr] reševanju 
posameznih vprašanj mladih. Pri 
nas bo ostala organiziranost ZM 
takšna kol je, o programu in vse
bini dela obeh organizacij pa se 
bomo skupaj dogovarjali.

Personalne vesti
NOVOSPREJETI
TAP
— KONFEKCIJA

PRENEHANJE DELA 
TAP
— KONFEKCIJA 
Smodiš Štefan, Kovačič

— ROČNA KONFEKCIJA 
Arnež Angela, šla v posk. roku; 

Ambrožič Vesna, samovoljno.

— UMETNO USNJE
Potera Fehmi, Babič Miloš, Šu-

REORGANIZACIJA 
SINDIKATA IN 
USTANOVITEV OSNOVNIH 
ORGANIZACIJ V TOZD
Že sindikalna konferenca ob kon-

Mitrovič Bratislav, navij, pri Smodiš Štefan, Kovačič Stani- 
diag. stroju Bridge; Mrkuljič Suljo, slav, Pišom Srečko, Maksimovič . 
prem. pot. protektorja; Kuj o vid Kristivoje, Megla Franc, samovolj- er a lmlr’ samovo|Jno- 
Rail, previj. ovoj. blaga; Krashiči no; Jordanov Slobodan.
Aguš, Lalovič Gruica, Kostič Dra
gan, Cabarkapo Savo, Zdravkovlč — VULKANIZACIJA 
Slavimlr, Miha j lovski Velimir, Br ščurič Ivan, Beriša Bedjet, sa- 
zin Stanislav, Pavlovič Stanislav, movoljno.
Čuturič Vinko, transp. del. na KF;

— IZDELAVA AVT. ZRACNIC 
Hvasti Vincenc, Trifunovič Gori

ca, samovoljno.
Pečanac Dragoljub, previj. ovojne
ga blaga; Strajner Stefan, pomoč, 
konf. hlačnic; Lukman Stanislav, 
Stijakovič Simeun, delavca pri 
dubl. kal.; Damjanovič Husnija, 
pom. konf. potn. plašč; Klajič Jo
van, Boškovič Milorad, pomoč, 
konf. hlačnic.

— PREŠANI IZDELKI 
Ivanovič Oliver, šel v posk. ro

ku.
— KEMIČNI IZDELKI 
Šiler Milan, samovoljno.

TTI
— CEVARNA
Trajkovič Miroslav, samovoljno; 

Kadrič Galih, šel v posk. roku.

OSS
— TEHNIČNA SLUŽBA 
Dudič Isak, Podpeskar 

sporazumno.
— NABAVNA SLUŽBA 
Bergant Dora, upokojena.

Vida,

— VULKANIZACIJA
Cater Maks, utrjev. spoja pro-

tekt.; Boškovič Blažo, premazov, 
surove, za potniške plašče II, Le- skusnem roku. 
poša Janez, premaz, surove, za 
potniške plašče II., Petrovič Vladi
mir, obrez, tovor, plaščev.

— AVTOZRACNICE
Novič Dragiša, Šabič Fazlija, Je

rič Andrej, Novič Slaviša, trans
portni delavci; Gregorčič Francka, 
konf. avtozračnic II.

— KONTROLA
Hočevar Francka, kontr. anali

tik II.

— VALJARNA
Hafner Uroš, samovoljno v po- skusnem roku.

— MARKETING
Jošt Marjan, samovoljno v po-

G. M.

IjV—1 I I

TTI
— VALJARNA
Strakoš Marko, Karapetrovič Mi- 

lutin, Bajrovič Sejdo, Hafner

Semperitove
informacije

AG dogovorjena pavšalna odškod
nina ter tesno sodelovanje pri ob-

STANE BOŽIC, Ob SS

glasno in enotno sprejele predla- 
cu leta 1971 je ugotavljala, da bo- gana Pravila, predlog finančnega 
do delavci lažje uresničevali samo- načrta za 1973 in izvolile naštete 
upravljanje in izpolnjevali svoje delegacije, s čimer so omogočile 
dolžnosti in pravice ob neposredni sklic današnje konference pod- 
politični pobudi in akciji snidika- jetja.
ta v delovnih enotah, za kar naj bi ,, . . . . , ... , —.™. -™,
se ustrezno reorganiziral. Sindikal- V razpravi, ki je sledila, so sode- vlečenje oblog, 
ni pododbori za več in tudi med ,oval1 .f.tevlhx> udeleženci, ki so 
seboj dislociranih delovnih enot 0P°z°nh na številna še nerešena
niso mogli biti dovolj dejavni in yPrašanJa al‘ Pa takšna: k> sc P* 
učinkoviti javljajo z novo organiziranostjo

sindikata.

Tovarna Sava v Kranju jc bila

Uroš, opraševale! II; Mikič Radoj- starejšijugos^ovanSo ‘gumarsko dclavMržišča" 
ko, mešalec črnih zmesi. podjetje. Leta 1948 je pričela s

— PREŠANI IZDELKI proizvodnjo avtomobilskih plaščev
Jovič Bratislav Pavlovič Novica n zaP°s*u-ic danes več kot 3000 nj niVo kvalitete. Že v letu 1968 so
ilkanizeria: štuoar Milena, ob- ^ vUokoktLimcIranHi^troLt^ bili avtoPlašči proizvedeni po Sem-lo visokokvalificiranih strokovnja- peritovem know-how-u in

kov.

S to kooperacijo je bilo mogoče 
v kratkem času doseči mednarod-

vulkanizerja; Stupar Milena, ob-
Vse osnovne organizacije so so- reZ- 'zt*1 za °butv. industrijo.

-• CEVARNA
Mežnarič Marijan, pom. konf, 

spir. cevi.

Da bi mogla najnovejša tehnolo
ška dognanja in izkušnje na pod-

obseg
proizvodnje jc zaradi sodelovanja 
med Savo in Semperitom porasel 
v letu 1971 od 367.000 šilingov na

ročju proizvodnje avtopnevmatike 30 milijonov šilingov.

— VELOPNEVMATIKARNA 
Hribar Jože, pom. pri liniji

-- UMETNO USNJE 
Demiraj Ujaz, čistilec sodov.

porabiti za lastno proizvodnjo in s Zaradi 
tem doseči izboljšanje kvalitete, skupnem 
sta bili že leta 1967 s SEMPERIT bodo 
AG. sklenjeni pogodbi o tehnični

sklenjene pogodbe o 
vlaganju v juniju 1972 

sedaj v novi delovni enoti 
Sava-Semperit proizvajali tudi ra-

SAVA, glasilo delovne skup
nosti industrije gumijevih, 
usnjenih in kemičnih izdelkov 
izdaja uredniški odbor. Gla
silo izhaja štirinajstdnevno, 
glavni in odgovorni urednik 
Jože Stular. Nasdov uredni
štva: Kranj, škofjeloška 6, 
teleon 22-521, interno 282. Tisk 
in klišeji CP Gorenjski tisk 
Kranj.

List je oproščen temeljnega 
davka na podlagi mnenja re
publiškega sekretariata za 
prosveto in kulturo SRS (št. 
421-2/72 z dne 22. januarja 1973

Komisija, ki so jo izvolili na 
konferenci, si je pridno beležila

in bo temu ustrezno pripravi- kc' stazista-

OSS
— KADROVSKA SLUŽBA 
Vidmar Stanislav, Prevec Milen

in tudi sklepe konference, ki bodo 
akcijski program dela v prihod
njem obdobju.

POROČILO O IZVOLITVI 
IZVRŠNEGA ODBORA 
KONFERENCE IN SKUPNEGA 
NADZORNEGA ODBORA

— MARKETING SLUŽBA 
Bergant Janez, Kolar Božo, na-

pomoči in proizvodna pogodba, dialne avtoplašče in jih prodajali 
Kot vračilo jo bila s Semperitom tudi na inozemska tržišča.

Film o Savi
Končno smo dobili film o Savi. dvajsetminutni film ugodno oceni

la, prav gotovo pa bo velikega po
mena za kadrovsko službo in 
izobraževalni center, ki imata vsa-

Kadrovska služba — izobraževalni 
center, ter kranjski Zavod za za

kladnica; Skrbiš Jože, skladiščnik poslovanje sta pred časom naroči
li!.

— NABAVNA SLUŽBA 
Sunesko Slobodan, komercialist 

III; Samec Martin, razkladalec.

la krajši film za potrebe poklicne ko leto več težav pri pridobivanju
šole oz. za pridobivanje učencev 
poklicne gumarske šole.

učencev za našo šolo. Res je nam
reč, da je poklic gumarja razmero-

Pred nedavnim je bil film kon- ma malo znan mladim v osnovnih 
čan in producent strokovnih fil- šolah. Propagandni letaki ter pi-

— FRS
Jereb Vida, likvidator II.
— TEHNIČNA SLUŽBA 
Likar Darinka, samostojni refe-

V smislu 23. člena pravil osnov
ne organizacije sindikata so bili 
izvoljeni na občnih zborih TOZD 
po trije delegati v izvršni odbor 
sindikalne konference in pa en de- rent. 
legat za skupni nadzorni odbor. — SES — VZDRŽEVANJE

Izvršni odbor konference sestav- Močnik Janko, klepar III; Ani- 
Ijajo: čin Miran, ključavničar II.

mov Lojze Jurc nam ga je zavrtel 
v sejni sobi upravne stavbe. Pri 
zbiranju materiala ter snemanju

sane informacije pa so premalo 
učinkovite.

Ker je bil film narejen dokaj
so mu — po njegovi izjavi —- ob- preprosto, torej za mlade gledalce, 
čutno pomagali strokovni delavci bo nedvomno vzbudil veliko zani- 
Save: Ivan Robar iz izobraževalne- manja, zato je treba pohvaliti po-
ga centra ter Janez Ponebšek, ki 
je napisal spremno besedilo. Ra
zen manjših pripomb, ki so jih 
imeli gledalci, je večina sedemin-

budnike, to je KS —• IC.
Film je stal štiri milijone S din, 

pol je dala Sava, pol pa Zavod za 
zaposlovanje.


